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REVISTA PRESEI 

 

 

 Cartel Alfa, dupa ce Raluca Turcan a vorbit despre cresterea numarului de 

contracte de munca cu salariul minim: "Dupa sase luni de mandat, incepe sa 

realizeze cum stau lucrurile" 

Cartel Alfa a transmis, miercuri seara, ca "e bine ca ministrul Muncii, dupa sase 

luni de mandat, incepe sa realizeze cum stau lucrurile pe piata muncii", referindu-

se la declaratia acesteia referitoare la cresterea numarului de contracte de munca cu 

salariul minim. "Asteptam insa si solutii viabile", au transmis sindicalistii. 

 

"E bine ca ministrul muncii, dupa sase luni de mandat, incepe sa realizeze cum stau 

lucrurile pe piata muncii din Romania (desi noi, Cartel ALFA, am tot fost sub 

geamul ministerului si i-am spus la megafon aceste lucruri din prima luna de 

mandat). Asteptam insa si solutii viabile pentru aceasta situatie", a su transmis, 

miercuri seara, sindicalistii Cartel Alfa, referindu-se la la declaratia Ralucai 

Turcan referitoare la cresterea numarului de contracte de munca cu salariul minim. 

 

Sindicalistii afirma, insa, ca "despre solutii doamna ministru vorbeste mai putin". 

 

"Omite si detaliul ca explozia de salariati incadrati cu salariul minim este cauzata 

in mare masura de blocajelele asupra negocierii colective si sindicalizarii. Iar 

pentru asta ar fi nevoie de modificarea legii dialogului social, ceea ce partidul 

dumneaei, fidel intereselor marelui capital transnational, nu prea vrea sa auda", au 

mai transmis sindicalistii. 

 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, afirma ca numarul angajatilor cu salariul minim 

pe economie a crescut de cinci ori in ultimii cinci ani, numarul celor incadrati cu 

astfel de salarii fiind de 1,6 milioane. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/politica/stiri-politice/raluca-turcan-discutiile-recalcularii-pensiilor-speciale-justitie-1678280
https://ziare.com/politica/stiri-politice/raluca-turcan-discutiile-recalcularii-pensiilor-speciale-justitie-1678280
https://ziare.com/raluca-turcan/
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 Premierul Cîţu, discuții la Bruxelles cu comisarii europeni Vălean, Vestager 

și Dombrovskis pe tema PNRR 

Premierul Florin Cîţu a avut, miercuri, în cadrul vizitei efectuate la Bruxelles, 

întrevederi cu vicepreşedinţii Comisiei Europene Margrethe Vestager şi Valdis 

Dombrovskis, precum și cu comisarul european pentru transporturi Adina Vălean, 

cu care a discutat despre priorităţile României prevăzute în Planul Naţional de 

Redresare şi Rezilienţă. 

„O mare plăcere să mă întâlnesc din nou cu Adina Vălean, comisar european 

pentru transporturi. Am avut o discuție detaliată despre proiectele de transport 

prevăzute de PNRR. Infrastructura de transport rămâne o prioritate strategică a 

României, cu impact direct asupra relansării economice post-pandemie și evoluției 

pe termen lung”, a afirmat Florin Cîţu într-o postare pe Facebook după întâlnirea 

cu comisarul român. 

De altfel, premierul a anunţat anterior că proiectele de infrastructură sunt prioritare 

în PNRR, urmărindu-se rezolvarea mai multor probleme. 

 

Însă niciunul dintre oficialii români nu au precizat după întâlnirea de miercuri ce 

sumă va fi alocată în cele din urmă pentru infrastructură. 

Ulterior, într-o altă postare, șeful Guvernului a anunțat că a avut de asemenea „o 

discuție detaliată cu Margrethe Vestager, vicepreședintele executiv al Comisiei 

Europene, cu privire la prioritățile României prevăzute de Planul Național de 

Redresare și Reziliență”. „Sunt recunoscător Comisiei Europene pentru sprijin, 

îndrumare și cooperare”, a scris el. 

Premierul s-a întâlnit miercuri și cu Valdis Dombrovskis, de asemenea 

vicepreședinte executiv al Comisiei Europene, cu care spune că a avut o „discuție 

excelentă” privind „aspectele fiscale și bugetare ale Planului Național de Redresare 

și Reziliență”. „Reforme și investiții, pe asta am insistat! (...) Am reconfirmat 

obiectivul guvernului de a asigura o relansare economică și o creștere economică 

durabilă post-pandemie”, a precizat Cîțu după întrevederea cu Dombrovskis. 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă (PNRR) trebuie depus până la finalul 

lunii. 
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Marţi seară, Florin Cîţu a avut o cină de lucru cu preşedintele Comisiei Europene, 

Ursula Von Der Leyen, la finalul căreia ambii au anunţat că discuţia a fost 

„constructivă”. 

 

„Progrese bune în ceea ce priveşte reformele”, a transmis Ursula Von Der Leyen, 

la finalul întrvederii. 

 

Premierul Florin Cîţu a explicat, marţi, într-o conferinţă de presă, că merge la 

Bruxelles pentru a oferi asigurări partenerilor europeni că Guvernul este unul care 

va face reforme. 

 

Şeful Executivului a adăugat că mesajul va fi unul clar şi anume că România are 

anumite priorităţi pe care le vrea încluse în Programul Naţional de Redresare şi 

Rezilienţă. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeană estimează pentru România o creștere economică de 

5,1% și o inflație de 2,9%, în 2021/ Întârzierea implementării PNRR ar putea 

avea ca efect o recuperare mai redusă 

PIB-ul României va crește cu 5,1% în 2021, respectiv cu 4,9% în 2022, conform 

previziunii de primăvară a Comisiei Europene. În privința inflației, Executivul 

european estimează că se va înregistra o ușoară creștere la 2,9%, motivul fiind, 

potrivit documentului, revenirea prețurilor la petrol și creșterea tarifelor la 

electricitate în urma liberalizării pieței. Potrivit Comisiei Europene, consumul 

privat este de așteptat să-și revină pe măsură ce vaccinarea progresează și măsurile 

de distanțare sunt ridicate treptat. 

Conform documentului: 

După o contracție accentuată în 2020, exporturile sunt de așteptat să-și revină în 

2021, susținute de redresarea treptată a comerțului global, în timp ce cheltuielile 

mai mari ar trebui să stimuleze creșterea importurilor. Per total, contribuția 

exportului net la creștere va rămâne negativă. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-international-24791997-von-der-leyen-dupa-intalnirea-florin-citu-privire-pnrr-intalnire-constructiva.htm
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Riscurile la adresa prognozei de creștere sunt echilibrate. Pe deoparte, efectul 

încrederii și un progres mai bun decât era de așteptat în privința proiectelor 

finanțare prin Programul de Redresare și Reziliență ar putea oferi un impuls 

suplimentar cererii interne. Totuși, întârzierea în implementarea PNRR ar putea 

avea ca efect o recuperare mai redusă. 

 

Deficitul bugetar este prognozat în jurul a 8% din PIB în 2021. Poziția fiscală este 

prognozată să beneficieze de venituri mai mari în urma recuperării economiei. Pe 

măsură ce recuperarea va continua în 2022 și măsurile legate de criză vor fi 

întrerupte, deficitul este estimat să scadă la 7,1% din PIB. 

 

În 2021, datoria publică ar putea atinge 49,7% din PIB și va continua să crească 

din cauza deficitului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul va modifica normele de aplicare ale OUG privind concediul şi 

indemnizaţia lunară pentru creşterea copiilor / Ce alte acte se află pe ordinea 

de zi a ședinței de joi 

Guvernul urmează să aprobe în şedinţa de joi, printr-o hotărâre, modificarea şi 

completarea Normelor metodologice de aplicare a prevederilor OUG nr. 111/2010 

privind concediul şi indemnizaţia lunară pentru creşterea copiilor, aprobate, 

anterior prin HG nr. 52/2011, relatează Agerpres. 

În nota de fundamentare a actului normativ se arată că în modificările avute în 

vedere prin proiectul de HG se propun, printre altele: „eliminarea din cuprinsul 

normelor metodologice a prevederilor referitoare la plata contribuţiei 

individuale de asigurări sociale de sănătate persoanelor care beneficiază de 

indemnizaţia pentru creşterea copilului; reglementarea acordării 

stimulentului de inserţie în cuantumurile prevăzute de ordonanţa de urgenţă, 

respectiv 1.500 şi 650 de lei, în funcţie de momentul la care se solicită dreptul la 

concediul şi indemnizaţia pentru creşterea copilului, în perioada până la împlinirea 

de către copil a vârstei de 2 ani, respectiv 3 ani, în cazul copilului cu dizabilităţi”. 
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De asemenea, se mai menţionează în nota de fundamentare, pentru a se asigura „o 

comunicare mai flexibilă” a deciziilor de acordare a acestor drepturi, emise de 

directorii executivi ai agenţiilor pentru plăţi şi inspecţie socială judeţene, respectiv 

a municipiului Bucureşti, se propune „includerea poştei electronice ca mijloc de 

comunicare a deciziilor pe lângă cea directă (la oficiu) şi cea prin serviciile 

poştale”. 

Printr-o altă hotărâre, Executivul urmează să aprobe Strategia Naţională pentru 

Ocuparea Forţei de Muncă 2021-2027 şi Planul de acţiuni pe perioada 2021 – 2027 

pentru implementarea Strategiei. 

În şedinţa de guvern ar urma să fie adoptat şi un proiect de hotărâre 

privind Programul naţional integrat pentru protecţia victimelor violenţei 

domestice şi metodologia-cadru privind organizarea şi funcţionarea reţelei 

naţionale inovative integrate de locuinţe protejate destinate victimelor violenţei 

domestice. 

Pe agenda reuniunii guvernamentale figurează şi proiectul de hotărâre pentru 

aprobarea Strategiei naţionale pentru prevenirea şi combaterea 

antisemitismului, xenofobiei, radicalizării şi discursului instigator la 

ură, aferentă perioadei 2021 – 2023 şi a Planului de acţiune al Strategiei. 

Tot printr-o hotărâre, Guvernul va aproba condiţiile în care poliţiştii de 

penitenciare pot beneficia de concedii de odihnă, concedii de studii, învoiri 

plătite, concedii fără plată şi bilete de odihnă. 

Totodată, Guvernul va stabili, prin hotărâre, data alegerilor locale parţiale 

pentru primari în 33 de circumscripţii electorale din localităţi din judeţele Alba, 

Arad, Argeş, Bacău, Braşov, Caraş-Severin, Călăraşi, Dâmboviţa, Dolj, Galaţi, 

Gorj, Hunedoara, Ialomiţa, Ilfov, Mehedinţi, Olt, Prahova, Sălaj, Suceava, Timiş şi 

Vâlcea. 

Executivul ar urma să adopte şi un memorandum având ca temă redresarea 

Inspectoratului General pentru Situaţii de Urgenţă şi a structurilor 

subordonate. 
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În document se arată, printre altele, că având în vedere „situaţia deficitară a IGSU 

şi a structurilor subordonate în ceea ce priveşte alocarea resurselor umane, atât sub 

aspectul insuficienţei, cât şi sub cel al necesităţii de ‘întinerire’ a acestora, cea mai 

potrivită soluţie identificată pentru remedierea actualelor neajunsuri şi 

vulnerabilităţi o constituie suplimentarea numărului de posturi la nivelul 

structurilor de intervenţie, prin majorarea numărului actual (care este 

nesemnificativ) de posturi de soldaţi şi gradaţi profesionişti”. 

Astfel, faţă de cele semnalate, prin memorandum se propun, printre altele, spre 

aprobarea în Guvern „suplimentarea efectivelor Ministerului Afacerilor Interne 

cu 8.546 de posturi, din care 121 de ofiţeri, 25 de maiştri militari şi subofiţeri 

şi 8.400 de soldaţi şi gradaţi profesionişti”. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Ministrul Sănătăţii prezintă joi rezultatele verificărilor privind raportarea 

deceselor de coronavirus 

Ministrul Sănătăţii, Ioana Mihăilă, prezintă, joi, rezultatele verificărilor privind 

raportarea deceselor de coronavirus. Raportul preliminar a arătat că sunt diferenţe 

între numărul de decese raportate în Corona Forms şi alte baze de date de 

raportare, ministrul Sănătăţii precizând că în această situaţie s-a ajuns printr-o 

sumă de erori umane. 

 ”Ioana Mihăilă, ministrul Sănătăţii, va susţine un briefing de presă pe tema 

Raportului Comisiei de analiză a modului de raportare a deceselor 

persoanelor infectate cu Covid-19”, a anunţat MInisterul Sănătăţii. 

Raportul va fi prezentat joi, de la ora 10.00. 

Raportul preliminar pe care Ministerul Sănătăţii l-a avut încă din 7 mai arată, 

potrivit ministrului Sănătăţii, că sunt diferenţe între numărul de decese raportate în 

Corona Forms şi alte baze de date de raportare. 

 “Conform datelor preliminare pe care comisia ni le-a pus la dispoziţie, 

cifrele sunt mai mari. (…)  
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Nu avem încă un raport final al comisiei, cu menţiunea că s-ar putea ca o 

cifră exactă să nu o avem în perioada imediat următoare. Da, există diferenţe 

între numărul de decese raportate în Corona Forms, baza de date care dă 

cifra oficială, şi alte baze de date de raportare”, a transmis, duminică, la 

Prima TV, ministrul Sănătăţii. 

Ioana Mihăilă a precizat, însă, că în această situaţie s-a ajuns printr-o sumă de erori 

umane. 

Întrebată, miercuri seară, la Europa FM, dacă este aşa cum relatează presa că ar fi 

cel puţin 5.000 de decese în plus faţă de cele înregistrate oficial, ministrul Sănătăţii 

a afirmat: 

 ”M-aş feri să spun că se adaugă morţi, sau că se scad morţi, sau că se ascund 

morţi. Concluziile pe care le avem ca urmare a raportului preliminar arată 

că, în diferite baze de date, prin diferite metode de raportare, s-au obţinut 

rezultate diferite. S-ar putea ca niciuna dintre ele să nu ne dea un rezultat 

exact, aşa cum s-ar putea ca nicodată să nu ştim câte persoane au decedat de 

COVID în această pandemie. Fie că nu au fost raportate corect, fie că nu au 

fost înregistrate corect, fie că nici măcar nu au fost diagnosticate”. 

Fostul ministru al Sănătăţii Vlad Voiculescu a reclamat, după eliberarea din 

funcţie, raportarea greşită a deceselor de coronavirus, afirmând că există diferenţe 

fundamentale între decesele raportate de COVID şi cele reale. 

Premierul Florin Cîţu a semnat, în 19 aprilie, ca interimar la Sănătate, ordinul 

privind constituirea Comisiei pentru verificarea modului de raportare a deceselor 

COVID-19. Comisia este alcătuită din 7 persoane din MS, INSP, IGSU, DSU şi 

STS. 

(Sursa: news.ro) 
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 Când ar putea fi aplicate noile măsuri de relaxare în București, dacă 

incidența COVID rămâne sub 1,5 la mie 

Prefectul Capitalei, Alin Stoica, a spus miercuri la Digi24 că, dacă rata de infectare 

se menține și joi sub 1,5 la mie, va fi convocată ședința Comitetului Municipal 

pentru Situații de Urgență, iar noile măsuri de relaxare pentru scenariul verde vor 

intra în vigoare de la miezul nopții. 

„Vineri de la ora 00:00 vor intra în vigoare și vor fi aplicate”, a spus prefectul. 

În scenariul verde, restaurantele, cinematografele și sălile de spectacol vor putea 

funcționa la o capacitate de 50%, față de 30%, cât este acum. De asemenea, ar 

putea fi permise spectacole de tip drive-in, cu 3 persoane în mașină, dacă nu sunt 

din aceeași familie, precum și spectacolele în aer liber, cu maximum 300 de 

spectatori. 

Purtarea măștii și interdicția de circulație pe timp de noapte rămân în vigoare. 

Stoica spune că este puțin probabil ca săptămâna aceasta să scadă incidența 

cazurilor de COVID sub 1 la mie, ceea ce ar permite tuturor elevilor din 

Capitală să meargă fizic la școală, dar că acest prag ar putea fi atins până la 

sfârșitul săptămânii viitoare. 

„Dacă se păstrează acest trend și nu avem influențe din perioadele anterioare, când 

au fost relaxate lucrurile, e posibil să ajungem la 1 la mie. Pasul de descreștere e 

mai mic și s-ar putea să fie o perioadă mai lungă până când ajungem acolo”, a spus 

el. 

Întrebat dacă ar putea crește numărul de infectări după minivacanța de Paște, 

Stoica a spus: „Am puțin inima strânsă. Aș vorbi de 1 Mai, pentru că lucrurile s-au 

petrecut mai degrabă la mare. De Paște, aglomerația a fost de o oră la biserică. De 

1 Mai am văzut la mare scene destul de îngrijorătoare. Am inima puțin strânsă ca 

nu cumva lucrurile să se întoarcă un pic”. 

Stoica a spus însă că e puțin probabil ca Bucureștiul să ajungă din nou în scenariul 

roșu, având în vedere că numărul persoanelor vaccinate e în creștere. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Deputatul Sabin Sărmaș, după emiterea raportului favorabil pentru 

proiectul de lege 5G: Actul normativ întărește securitatea cibernetică a 

României, creând cadrul legal care va garanta românilor că datele și 

comunicațiile lor sunt în siguranță 

Președintele Comisiei pentru Tehnologia Informației și Comunicațiilor din Camera 

Deputaților, Sabin Sărmaș, arată că Raportul de admitere privind Proiectul de Lege 

care vizează condiţiile implementării reţelelor 5G reprezintă un prim mare pas spre 

securizarea cibernetică a României. 

„Acest proiect legislativ deschide calea către implementarea serviciilor 5G din 

România, reprezentând „kilometrul 0” al revoluției industriale 4.0. Actul normativ 

întărește securitatea cibernetică a României, creând cadrul legal care va garanta 

românilor că datele și comunicațiile lor sunt în siguranță. De asemenea, România 

face primul și poate cel mai important pas în asigurarea suveranității digitale pe 

care întreaga Europă și-o dorește. Revoluția 5G este mai puțin îndreptată către 

comunicarea prin mijloace digitale între oameni, acoperind mai degrabă 

interacțiunea om-mașină (cu device-uri inteligente), și interacțiunea mașină-mașină 

(device-uri inteligente interconectate și care pot comunica independent)”, a 

transmis Sărmaș într-un comunicat de presă. 

Nu în ultimul rând, mai arată deuputatul liberal, prin fixarea acestei prime borne 

legislative România demonstrează „că este un partener de nădejde, care își 

îndeplinește cu adevărat angajamentele asumate în fața partenerilor strategici”. 

„Pentru a putea da startul crearii de infrastrucutra 5G în România, pe lângă 

adoptarea acestui proiect de lege de către Parlament, mai este nevoie de 

reglementarea unor aspecte care fac obiectul proiectului de act normativ care 

transpune la nivel național Codul European al Comunicațiilor Electronice, precum 

și de realizarea licitației privind spectrul 5G de către Autoritatea Națională pentru 

Administrarea și Reglementare în Comunicații (ANCOM)”, a mai punctat Sărmaș. 
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Reamintim că miercuri, 12 mai, în comisiile parlamentare reunite (Comisia pentru 

tehnologia informației și comunicațiilor, Comisia pentru apărare, ordine publică şi 

siguranță națională, precum și Comisia juridică, de disciplină şi imunităţi) s-a decis 

prin vot emiterea unui Raport de admitere privind Proiectul de Lege ce vizează 

adoptarea unor măsuri referitoare la infrastructuri informatice şi de comunicaţii de 

interes naţional şi condiţiile implementării reţelelor 5G (PL-x nr. 161/2021). 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Nicușor Dan, despre achiziția ELCEN: Am reafirmat intenţia Primăriei de a 

cumpăra producătorul de energie ELCEN, pentru a avea un sistem de 

producţie şi distribuţie mai eficient şi mai simplu de gestionat 

Primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, transmite că a avut o întâlnire cu 

ministrul Energiei, Virgil Popescu, reiterând intenţia Municipalităţii de a cumpăra 

producătorul de energie ELCEN. 

„Am avut azi o întâlnire cu ministrul Energiei, Virgil Popescu, pentru a continua 

discuţiile despre îmbunătăţirea sistemului de termoficare al Bucureştiului. Am 

reafirmat intenţia Primăriei Capitalei de a cumpăra producătorul de energie 

ELCEN, pentru a avea un sistem de producţie şi distribuţie a energiei termice aflat 

sub controlul Municipalităţii, deci mai eficient şi mai simplu de gestionat. 

Autorităţile centrale susţin această soluţie, pe care eu o consider un element extrem 

de important în efortul de a asigura buna furnizare a apei calde şi căldurii în 

Bucureşti. Urmează, de comun acord cu Ministerul Energiei, paşi concreţi în 

vederea achiziţiei ELCEN”, a scris edilul general pe Facebook. 

Pe 9 februarie, Nicuşor Dan declara că îşi doreşte ca Termoenergetica să preia 

ELCEN până în vară, însă acest demers depinde de „multe” alte instituţii. 

„Eu îmi doresc să se întâmple undeva până în luna mai, iunie, însă depinde de 

multe alte instituţii: de Consiliul Concurenţei, de creditorii ELCEN din momentul 

acesta, de Ministerul Energiei. (…) Dar eu îmi doresc ca până vara asta să facem 

asta”, declara Nicuşor Dan într-o conferinţă de presă. 
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Edilul general preciza la momentul respectiv că datoria pe care Municipalitatea o 

are către Ministerul Economiei va rămâne o chestiune juridică de tranşat între cele 

două instituţii. 

„Termoenergetica o să preia ELCEN, amândouă fiind companii ale Municipalităţii, 

şi în felul acesta o să fie o singură companie, iar datoria istorică pe care 

Municipalitatea, prin RADET, o are către Ministerul Economiei, prin ELCEN, va 

rămâne o chestiune juridică de tranşat între Municipalitate şi Guvern, adică 

Ministerul Energiei”, a explicat primarul, potrivit Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Nicuşor Dan anunţă că a semnat contractul cu Astra Arad pentru 

furnizarea a 100 de tramvaie 

Primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, anunţă că a semnat contractul cu Astra 

Arad pentru furnizarea a 100 de tramvaie, valoarea acestuia fiind de circa 200 de 

milioane de euro, relatează Agerpres. 

„Este vorba despre un contract cu valoare de aproximativ 200 de milioane de euro, 

bani europeni. Sunt bucuros pentru că facem un pas înainte în modernizarea 

transportului public, segmentul de tramvaie este de departe cel mai rămas în urmă. 

Contractul prevede furnizarea primului tramvai peste 15 luni, adică în august 2022, 

urmând ca, începând de la acel moment al livrării prototipului, să fie furnizate 

patru tramvaie în fiecare lună”, a afirmat Nicuşor Dan, marţi, într-o declaraţie de 

presă. 

El a spus că sunt tramvaie mari, cu lungimea de 36 de metri, potrivite pentru 

Capitală. 

„Un cuvânt despre fosta administraţie, dacă nu s-ar fi încăpăţânat să insiste să dea 

în mod nelegal acest contract unei firme turceşti şi ştiţi că s-a pronunţat şi CNSC-

ul, s-a pronunţat şi Curtea de Apel Bucureşti, am fi avut aceste tramvaie începând 

cu vara anului 2020”, a adăugat Nicuşor Dan. 

(Sursa: G4Media.ro) 
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 CNAIR a semnat contractul pentru lotul 2 al autostrăzii de centură a 

Bucureștiului. Când se va putea circula pe autostrada A0 

Compania Naţională de Administrare a Infrastructurii Rutiere a semnat miercuri 

contractul pentru proiectarea şi execuţia lotului 2 al autostrăzii de centură a 

Bucureştiului (semi-inelul nordic), a anunţat ministrul Transporturilor, Cătălin 

Drulă. El vrea ca autostrada să fie gata până în 2024. 

"CNAIR a semnat azi contractul pentru proiectarea şi execuţia lotului 2 al 

autostrăzii de centură a Bucureştiului (semi-inelul nordic). Constructorul român - 

acelaşi ca pe lotul 4 al A0 Nord - se poate apuca acum de lucru, după ce ultima 

contestaţie pentru tronsonul 2 (între DN1 - Corbeanca şi DN2 - Afumaţi) a fost 

respinsă recent de Curtea de Apel Bucureşti", a scris Cătălin Drulă într-o postare 

pe Facebook. 

Potrivit ministrului, contractul pentru cei 19 kilometri ai lotului dintre Corbeanca şi 

Afumaţi prevede 12 luni pentru proiectare şi 22 de luni pentru execuţie şi vor fi 

construite 2 noduri rutiere şi 10 poduri şi pasaje.  

Ministrul vrea ca până în 2024 Autostrada de Centură a Bucureștiului să fie 

complet funcțională. 

"Vreau ca, în 2023, A0 să înceapă să preia din traficul care sufocă Bucureştiul şi 

Ilfovul, iar în 2024 să putem circula integral pe Autostrada de Centură a 

Bucureştiului - un proiect pentru care mă lupt din 2016 încoace. Vom face tot ce ne 

stă în putinţă ca fix asta să se întâmple", a mai precizat ministrul. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Inițiativa legislativă prin care se acordă o zi liberă celor care se vaccinează, 

inclusiv elevilor și studenților, a fost adoptată de Comisia de muncă a 

Senatului 

Inițiativa legislativă prin care se acordă o zi liberă persoanelor care se vaccinează, 

inclusiv elevilor, studenților și militarilor, a primit miercuri raport de admitere de 

la Comisia de muncă a Senatului. 
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Potrivit proiectului: 

 (1)Persoanele care se vaccinează impotriva Covid-19 beneficiază, la cerere, 

de următoarele drepturi: 

 a) o zi liberă plătită, care nu se include in durata concediului de 

odihnă, in ziua vaccinării, in cazul angajaţilor; 

 b) o zi scutire de frecvenţă, in ziva vaccinării, in cazul elevilor, 

studenţilor şi militarilor; 

 (2) Drepturile persoanelor prevăzute la alin.(1) se acordă pe baza 

documentelor justificative eliberate de instituţia de profil Ia care a fost 

efectuată vaccinarea. 

 (3) Beneficiază de drepturile prevăzute la alin.(1) şi unul dintre părinţi in 

ziva vaccinării copilului Cu vârsta de până la 14 ani sau a copilului cu 

dizabilităţi cu vârsta de până la 26 de ani. 

Proiectul, inițiat de deputații USR PLUS Oana Țoiu și Radu Molnar, urmează să 

intre la vot final în plenul Senatului, care este primă Cameră sesizată în acest caz. 

”Propunerea legislativă „O zi liberă pentru vaccinare”, pe care am lucrat-o și am 

depus-o alături de Radu Molnar a fost votată în UNANIMITATE la Comisia 

pentru Muncă, Familie și Protecție Socială, dovadă că solidaritatea în campania de 

vaccinare poate, iată, să nu aibă culoare politică. Propunerea a primit aviz favorabil 

de la: 

– Consiliul Legislativ 

– Consiliul Economic si Social 

– Comisia de Sanatate 

– Comisia de Buget 

 

 

https://www.senat.ro/legis/PDF/2021/21L154FG.PDF
https://www.facebook.com/radu.i.molnar/?__cft__%5b0%5d=AZXOqMTf6xNhX1MS6pUxTF7PqIXl95iKOxdeOjZVC_JTbv4td97l0nJwL8_zpX7VjTiOGS5ktM8fQQ8pxqXtC6NHFr7KsOD9VYxvB71IoWPVBfsGRaikcZBqMSeuopCDxLmE8GOAT61sS-DgxbL7CeuD&__tn__=kK-R
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Le mulțumesc tuturor pentru dialogul consistent. In baza votului de astazi va putea 

fi supusă votului în plenul Senatului și dezbătută în Camera Deputaților în regim 

de urgență”, a scris Oana Țoiu pe Facebook la finalul ședinței comisiei de muncă a 

Senatului. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Vot final în Camera Deputaților: Apelurile se vor judeca în completuri 

formate din 2 judecători 

Plenul Camerei Deputaților a adoptat, miercuri, în calitate de prim for sesizat, cu 

207 voturi 'pentru' și 103 voturi 'contra' un proiect de lege care prevede trecerea la 

soluționarea apelurilor în instanțe de către completuri formate din 2 judecători. 

„Apelurile se judecă în complet format din 2 judecători”, prevede proiectul de 

modificare a Legii 304/2004 privind organizarea judiciară, depus în Parlament de 

deputații PNL Băcanu Cristian-Tudor, Kocsis-Cristea Alexandru și Morar Olivia-

Diana.„Recursurile se judecă în complet format din 3 judecători”, mai prevede 

propunerea legislativă. 

La data intrării în vigoare a legii se abrogă OUG 215/2020 privind adoptarea unor 

măsuri în materia alcătuirii completurilor de judecată în apel publicată în 

Monitorul Oficial al României, Partea I, se mai arată în proiectul modificat în 

comisia Juridică a Camerei Deputaților și care a primit raport favorabil. 

Proiectul merge la Senat, în calitate de for decizional. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Funcționarii incompatibili, interziși 3 ani în funcții de conducere - 

Parlamentarii USR PLUS propun modificarea legii ANI 

Un număr de 58 de parlamentari USR PLUS au depus o lege care înăsprește 

regimul incompatibilităților în sensul în care funcționarii publici declarați 

incompatibili de ANI nu vor mai putea ocupa timp de 3 ani poziții de conducere și 

control la stat. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/incompatibil_1188.html
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„Legea ANI are lacune. În prezent, aleșii declarați incompatibili au interdicție 

pentru 3 ani de a exercita funcții publice elective, așa că au descoperit această 

portiță: nu mai pot ocupa funcții alese, dar pot fi numiți și există primari care se 

transformă în administratori publici, în directori de instituții șamd. Inițiativa mea 

își propune să corecteze această scăpare a legii, iar persoana declarată 

incompatibilă sau în conflict de interese va trebui să ia o pauză de la contactul cu 

banii publici”, a explicat senatorul USR Cosmin Poteraș. Senatorul USR PLUS 

precizează că inițiativa nu se referă la orice funcție publică, ci numai la cele de 

conducere sau control la stat. „Dacă persoanele respective sunt atât de bine 

pregătite în profesia lor, presupun că firmele private vor sta la coadă să-i 

recruteze”, a adăugat acesta. 

Legea propusă extinde interdicția de 3 ani de ocupare a unor funcții sau demnități 

publice și la categoria funcționarilor cu atribuții de conducere și control precum și 

la categoriile de funcționari contractuali care exercită atribuții de conducere și 

control; elimină sintagmele similare: funcție electorală, funcție eligibilă; introduce 

premisa imposibilității delegării unor atribuții de putere către o persoană angajată 

sau numită, cu contract de muncă sau contract de management și care a fost 

destituită în urma constatării unui conflict de interese sau a constatării stării de 

incompatibilitate; abrogă Alin 5 al articolului 25 din Lege, urmând a se aplica 

regulile generale privind termenele și condițiile prescripției, prevăzute în dreptul 

comun. 

„Proiectul nu încalcă dreptul la muncă. Constituția îți garantează dreptul să 

muncești, nu să fii șef la stat pe viață”, conchide senatorul USR PLUS. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Rata anuală a inflaţiei s-a menţinut şi în aprilie peste pragul de 3%, urcând 

uşor, la 3,2%, în condiţiile în care mărfurile nealimentare s-au scumpit cu 

5,2%, iar serviciile cu 2,6%. Energia electrică este cu 17% mai scumpă, iar 

biletele de avion cu 16% mai ieftine faţă de aprilie 2020 

Rata anuală a inflaţiei s-a menţinut şi în aprilie peste pragul de 3%, urcând uşor, la 

3,2%, în condiţiile în care mărfurile nealimentare s-au scumpit cu 5,2%, serviciile 

cu 2,6%, iar alimentele cu 0,7%, arată datele INS publicate joi. 
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Inflaţia a trecut de 3% la începutul anului curent, după ce din aprilie 2020 până în 

decembrie oscilase între 2,8% şi 2,1%. 

Calculată pe baza indicelui armonizat al preţurilor de consum (IAPC), inflaţia a 

fost în aprilie de 2,7%. 

Comparativ cu martie 2021, preţurile de consum s-au majorat în aprilie cu 0,5%. 

Rata inflaţiei de la începutul anului (aprilie 2021 comparativ cu decembrie 2020) 

este  2,6%. Cele mai mari creşteri de preţ au fost raportate în acest an la energie 

electrică (+18% faţă de decembrie 2020), combustibil (7%), ulei (6%), legume 

(6%). În schimb, biletele de avion s-au ieftinit cu 20%, iar ouăle cu 3%. 

Indicele armonizat al preţurilor de consum în luna aprilie 2021 comparativ cu luna 

martie 2021 este 100,42%. 

De asemenea, rata medie a preţurilor de consum în ultimele 12 luni (mai 2020 – 

aprilie 2021) faţă de precedentele 12 luni (mai 2019 – aprilie 2020) este 2,6%. 

 Determinată pe baza IAPC este 2,2%. 

Comparativ cu aprilie 2020, transportul aerian s-a ieftinit cu 16%, cartofii cu 40%, 

citricele cu 10%, iar gazele cu 2%. În ceea ce priveşte energia electrică, sector 

liberalizat în acest an, preţurile sunt cu 17% mai mari decât în aprilie 2020. 
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 (Sursa: zf.ro) 
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 Salariul mediu net a crescut în martie cu 182 de lei faţă de februarie, la 

3.547 lei. Raportat la perioada similară din 2020, avansul este de 7,7% 

Salariul mediu brut a fost în martie de 5.785 lei, cu 288 lei (+5,2%) mai mare decât 

în luna februarie, anunţă Institutul Naţional de Statistică. Câştigul salarial mediu  

net a fost în acelaşi timp de 3.547 lei, în creştere faţă de luna precedentă cu 182 lei 

(+5,4%). 

Cele mai mari salarii medii nete s-au înregistrat în activităţi de servicii în 

tehnologia informaţiei (inclusiv activităţi de servicii informatice), de 8876 lei, iar 

cele mai mici în hoteluri şi restaurante, de 1751 lei. 

Comparativ cu luna martie a anului precedent, salariul mediu net a crescut cu 

7,7%. 

În luna martie 2021, în majoritatea activităţilor din sectorul economic, nivelul 

câştigului salarial mediu net a crescut ca urmare a acordării de prime ocazionale 

(prime trimestriale, anuale, al 13-lea salariu, pentru performanţe deosebite ori 

pentru sărbătorile de Paşte), drepturi în natură şi ajutoare băneşti, sume din profitul 

net şi din alte fonduri (inclusiv bilete de valoare). 

De asemenea, creşterile câştigului salarial mediu net s-au datorat reluării activităţii 

anumitor agenţi economici, realizărilor de producţie ori încasărilor mai mari 

(funcţie de contracte/proiecte). 

Cele mai semnificative creşteri ale câştigului salarial mediu net la nivel de 

secţiuni/diviziuni CAEN Rev.2 s-au înregistrat după cum urmează: 

- cu 46,7% în activităţi de asigurări, reasigurări şi ale fondurilor de pensii (cu 

excepţia celor din sistemul public de asigurări sociale), respectiv cu 23,0% în 

activităţi de editare; 

- între 10,0% şi 17,0% în extracţia petrolului brut şi a gazelor naturale, fabricarea 

băuturilor, telecomunicaţii, extracţia minereurilor metalifere, activităţi 

profesionale, ştiinţifice şi tehnice, intermedieri financiare (cu excepţia activităţilor 

de asigurări şi ale fondurilor de pensii), fabricarea de maşini, utilaje şi echipamente 

n.c.a, fabricarea altor produse din minerale nemetalice, activităţi de servicii în 
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tehnologia informaţiei (inclusiv activităţi de servicii informatice), fabricarea 

produselor farmaceutice de bază şi a preparatelor farmaceutice; 

- între 5,0% şi 8,0% în captarea, tratarea şi distribuţia apei, fabricarea altor 

mijloace de transport, activităţi de servicii administrative şi activităţi de servicii 

suport, extracţia cărbunelui superior şi inferior, comerţ cu ridicata şi cu amănuntul 

(inclusiv repararea autovehiculelor şi motocicletelor), fabricarea produselor de 

cocserie şi a produselor obţinute din prelucrarea ţiţeiului, fabricarea 

autovehiculelor de transport rutier, a remorcilor şi semiremorcilor, cercetare-

dezvoltare, transporturi aeriene, fabricarea produselor din cauciuc şi mase plastice; 

- între 3,0% şi 5,0% în tăbăcirea şi finisarea pieilor (inclusiv fabricarea articolelor 

de voiaj şi marochinărie, harnaşamentelor şi încălţămintei; prepararea şi vopsirea 

blănurilor), colectarea şi epurarea apelor uzate, fabricarea substanţelor şi a 

produselor chimice, activităţi de poştă şi de curier, industria metalurgică, industria 

construcţiilor metalice şi a produselor din metal (exclusiv maşini, utilaje şi 

instalaţii), fabricarea produselor textile, industria alimentară, alte activităţi 

industriale n.c.a., transporturi terestre şi transporturi prin conducte, construcţii, 

transporturi pe apă, fabricarea de mobilă, activităţi de producţie cinematografică, 

video şi de programe de televiziune, înregistrǎri audio şi activităţi de editare 

muzicalǎ (inclusiv activităţi de difuzare şi transmitere de programe). 

Scăderile câştigului salarial mediu net faţă de luna februarie  au fost determinate de 

acordarea în luna precedentă de premii ocazionale (premii anuale ori pentru 

performanţe deosebite), drepturi în natură şi ajutoare băneşti, sume din profitul net 

şi din alte fonduri (inclusiv bilete de valoare). De asemenea, scăderile câştigului 

salarial mediu net au fost cauzate de încasările mai mici (funcţie de 

contracte/proiecte), precum şi de angajările de personal cu câştiguri salariale mai 

mici faţă de medie, în unele activităţi economice. 

Singurele scăderi ale câştigului salarial mediu net faţă de luna precedentă s-au 

înregistrat în fabricarea produselor din tutun (-9,2%), activităţi auxiliare pentru 

intermedieri financiare, activităţi de asigurare şi fonduri de pensii (-7,3%), 

respectiv în fabricarea echipamentelor electrice (-0,7%). 
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În sectorul bugetar s-au înregistrat creşteri ale câştigului salarial mediu net faţă de 

luna precedentă în învăţământ (+4,9% ca urmare a acordării sumelor reprezentând 

plata cu ora a cadrelor didactice), în administraţie publică (+0,9%), respectiv în 

sănătate şi asistenţă socială (+0,3%). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 BNR a confirmat așteptările pieței, menținând nivelul dobânzii-cheie la 

1,25% 

Consiliul de administraţie al Băncii Naţionale a României, întrunit miercuri în 

ședință a hotărât menținerea ratei dobânzii de politică monetară la nivelul de 1,25% 

pe an; menținerea ratei dobânzii pentru facilitatea de depozit la 0,75% pe an și a 

ratei dobânzii aferente facilității de creditare (Lombard) la 1,75% pe an și păstrarea 

nivelurilor actuale ale ratelor rezervelor minime obligatorii pentru pasivele în lei și 

în valută ale instituțiilor de credit. Decizia nu a fost o surpriză pentru jucătorii din 

piețele financiare, care anticipaseră o asemenea decizie. 

Redăm mai jos comunicatul BNR: 

Rata anuală a inflației a scăzut în luna martie 2021 ceva mai puțin decât s-a 

anticipat - la 3,05 la sută, de la 3,16 la sută în februarie -, în condițiile în care 

descreșterile de dinamică înregistrate de componentele LFO și produse din tutun, 

alături de cea a inflației de bază, au fost în bună măsură compensate, ca impact, de 

majorarea peste așteptări a variației prețului combustibililor. 

Față de luna decembrie 2020, când a coborât la 2,06 la sută, rata anuală a inflației a 

crescut însă considerabil la finele trimestrului I 2021, sub impactul tranzitoriu al 

liberalizării pieței energiei electrice pentru consumatorii casnici și ca efect al 

scumpirii combustibililor pe fondul majorării cotației petrolului, doar parțial 

contrabalansate de influențele dezinflaționiste venite de pe segmentele LFO și 

produse din tutun, precum și din decelerarea inflației de bază. 
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Conform așteptărilor, rata anuală a inflației CORE2 ajustat a continuat să 

descrească în trimestrul I 2021, coborând la 2,8 la sută în luna martie 2021, de la 

3,3 la sută în decembrie 2020, în principal pe seama efectelor de bază 

dezinflaționiste asociate evoluției prețurilor unor produse alimentare procesate, 

cărora li s-au alăturat influențele modeste ale deficitului de cerere agregată și ale 

temperării deprecierii în termeni anuali a leului în raport cu euro. Dinamica acestei 

componente continuă însă să fie marcată de presiuni inflaționiste ale factorilor 

fundamentali din perioada pre-pandemie, reflectând, totodată, tendința ascendentă 

a așteptărilor inflaționiste pe termen scurt, precum și influențe venite din 

dinamizarea consumului pe anumite segmente, dar și din perturbări pe partea 

ofertei și din costuri asociate pandemiei și măsurilor de prevenire a răspândirii 

infecției cu coronavirus. 

 

Rata medie anuală a inflației IPC în luna martie a rămas la nivelul lunii decembrie 

2020, respectiv 2,6 la sută, în timp ce rata media anuală calculată pe baza indicelui 

armonizat al prețurilor de consum s-a redus la 2,1 la sută, de la 2,3 la sută în luna 

decembrie 2020. 

 

Noile date statistice reconfirmă creșterea cu 4,8 la sută a economiei în trimestrul 

IV 2020 și reducerea la -1,4 la sută a declinului acesteia în termeni anuali, de la -

5,6 la sută în trimestrul III, implicând resorbirea considerabilă a deficitul de cerere 

agregată la finele anului trecut. 

 

Redresarea activității economice s-a datorat în totalitate cererii interne. Alături de 

contribuția majoritară a variației stocurilor, un mic aport la impulsionarea 

absorbției interne a fost adus de consumul administrației publice. Influența pozitivă 

a formării brute de capital fix a scăzut însă față de trimestrul III, chiar dacă variația 

sa anuală s-a mărit ușor, pe fondul dinamizării puternice a construcțiilor noi, 

inclusiv cu aportul investițiilor publice și al programelor guvernamentale. În 

același timp, dinamica anuală negativă a consumului privat a crescut marginal, în 

condițiile reaccentuării contracției cumpărărilor populației - în principal pe seama 

comprimării serviciilor, în contextul reacutizării pandemiei -, contrabalansată 

totuși în mare măsură, ca impact, de creșterea altor subcomponente, după scăderea 

considerabilă consemnată de acestea în trimestrul III. 
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În schimb, exportul net și-a mărit aportul negativ la dinamica anuală a PIB, pe 

fondul creșterii relativ mai pronunțate a importurilor de bunuri și servicii, ce a 

antrenat și o reamplificare a deficitului balanței comerciale în raport cu aceeași 

perioadă a anului trecut. În aceste condiții, dar și ca urmare accentuării deteriorării 

balanței veniturilor primare, pe seama fluxurilor de dividende distribuite, deficitul 

de cont curent și-a mărit substanțial avansul în termeni anuali, în pofida creșterii 

intrărilor de fonduri europene de natura contului curent. 

 

Potrivit celor mai recenți indicatori cu frecvență ridicată, redresarea economiei a 

continuat în trimestrul I 2021, dar într-un ritm mult încetinit, și în contextul unor 

evoluții mixte în structura cererii agregate și la nivel sectorial. Astfel, comerțul cu 

amănuntul și-a accelerat ușor creșterea în termeni anuali în trimestrul I, iar 

vânzările auto-moto au revenit consistent în teritoriul pozitiv ca dinamică anuală în 

intervalul ianuarie-februarie; totodată, serviciile prestate populației și-au cvasi-

înjumătățit contracția în termeni anuali, în contextul relaxării, cel puțin temporare, 

a unor restricții vizând sectorul HoReCa. 

 

În același interval, s-au consemnat însă și reintrarea/readâncirea ușoară în teritoriul 

negativ a dinamicii anuale a construcțiilor și a celei a producției industriale, alături 

de scăderea variației pozitive a comenzilor noi în industria prelucrătoare, precum și 

prelungirea contracției în termeni anuali a investițiilor străine directe nete, deși, 

exclusiv pe seama creditelor intra-grup. În același timp, deficitul balanței 

comerciale și-a accelerat creșterea în termeni anuali, pe fondul reamplificării mai 

evidente a dinamicii anuale negative a exporturilor. La rândul său, deficitul de cont 

curent și-a accentuat puternic creșterea față de aceeași perioadă a anului trecut, 

inclusiv ca urmare a deteriorării consistente a balanței veniturilor primare, dar mai 

ales a celei a veniturilor secundare. 

 

Pe piața financiară, cotațiile relevante ale segmentului monetar interbancar și-au 

corectat în bună măsură în luna aprilie creșterea înregistrată la mijlocul trimestrului 

precedent. Randamentele titlurilor de stat au cunoscut, de asemenea, ajustări 

descendente semnificative în aprilie, rămânând totuși vizibil deasupra valorilor 

foarte scăzute din perspectivă istorică atinse anterior amplificării volatilității pe 

piața financiară internațională.  
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Ratele dobânzilor la principalele categorii de credite noi ale clienților nebancari au 

continuat, la rândul lor, să descrească în intervalul februarie – martie 2021, ori s au 

consolidat la valorile joase atinse anterior. Totodată, după ajustarea ascendentă din 

luna martie, cursul de schimb leu/euro a mai crescut lent în prima parte a lunii 

aprilie, pentru ca apoi să tindă să se stabilizeze pe noul palier (inclusiv pe fondul 

diferențialului ratelor dobânzilor). 

Dinamica anuală a creditului acordat sectorului privat și-a reluat ascensiunea în 

luna februarie 2021, iar în martie a crescut la 6,6 la sută - în condițiile majorării la 

un maxim istoric a fluxului de credite în monedă națională -, media sa trimestrială 

mărindu-se astfel la 5,7 la sută, de la 4,7 la sută în trimestrul IV 2020. Componenta 

în lei a continuat să-și accelereze creșterea, urcând în martie pe palierul de două 

cifre, respectiv la 11,3 la sută, de la 8,8 la sută în ianuarie 2021, în contextul 

redresării activității economice și al trendului descendent al ratelor dobânzilor, 

precum și pe fondul programelor guvernamentale, al căror aport la fluxul 

consistent de credite din ultimele două luni a fost însă marginal. Ponderea 

creditului în lei în total s-a mărit astfel în martie la 70,1 la sută (recordul perioadei 

post-ianuarie 1996). 

 

În ședința de astăzi, Consiliul de administrație al BNR a analizat și aprobat 

Raportul asupra inflației, ediția mai 2021, document ce încorporează cele mai 

recente date și informații disponibile. 

Actualul scenariu evidențiază o traiectorie relativ mai înaltă a ratei anuale 

prognozate a inflației pe parcursul următorilor doi ani, în condițiile în care aceasta 

este din nou revizuită sensibil în sens ascendent pe termen scurt și în mai mică 

măsură pe cel de-al doilea segment al orizontului proiecției. Astfel, rata anuală a 

inflației este așteptată să urce vizibil peste limita de sus a intervalului țintei în 

semestrul II 2021, sub impactul tranzitoriu mai puternic al factorilor pe partea 

ofertei, incluzând creșterea accentuată a cotațiilor unor mărfuri de natură să 

accelereze inflația pe plan mondial. În debutul anului viitor, rata anuală a inflației 

este însă anticipată să revină, dar să și rămână ulterior în jumătatea superioară a 

intervalului, deasupra valorilor anticipate în martie 2021, pe fondul creșterii 

probabil mai alerte a deviației pozitive a PIB după redeschiderea ei în trimestrul III 

2021, în contextul unei creșteri economice relativ mai dinamice, impulsionată 

inclusiv de atragerea de fonduri europene aferente programului Next Generation 

EU. 
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Incertitudini și riscuri considerabile la adresa noii perspective continuă să decurgă 

însă din evoluția pandemiei și a măsurilor restrictive asociate, dependentă mai ales 

de aria de cuprindere și eficacitatea procesului de vaccinare. Surse majore de 

incertitudini și riscuri în dublu sens rămân, de asemenea, conduita politicii fiscale, 

în contextul consolidării bugetare prezumate a se realiza gradual pe termen mediu, 

precum și absorbția fondurilor europene, în special a celor aferente programului 

Next Generation EU, având în vedere inclusiv procedurile aflate deocamdată în 

derulare vizând Programul de convergență 2021-2024 și Planul național de 

redresare și reziliență. Incertitudini sunt asociate și condițiilor de pe piața muncii, 

date fiind recentele evoluții pozitive în sfera locurilor noi de muncă și a intențiilor 

de angajare, dar și perspectiva apropiată a măsurilor de sprijin guvernamental. 

Relevante continuă să fie și tendințele sincronizate de creștere a cotațiilor multor 

materii prime. 

 

În ședința de astăzi, 12 mai 2021, pe baza evaluărilor și a datelor disponibile în 

acest moment, precum și în condițiile incertitudinilor ridicate, Consiliul de 

administrație al BNR a hotărât menținerea ratei dobânzii de politică monetară la 

nivelul de 1,25 la sută pe an; totodată, a decis menținerea ratei dobânzii pentru 

facilitatea de depozit la 0,75 la sută pe an și a ratei dobânzii aferente facilității de 

creditare (Lombard) la 1,75 la sută pe an. De asemenea, Consiliul de administrație 

al BNR a decis păstrarea nivelurilor actuale ale ratelor rezervelor minime 

obligatorii pentru pasivele în lei și în valută ale instituțiilor de credit. 

Deciziile CA al BNR vizează menținerea stabilității prețurilor pe termen mediu 

corespunzător țintei staționare de inflație de 2,5 la sută ±1 punct procentual, într o 

manieră de natură să susțină redresarea activității economice în contextul 

procesului de consolidare fiscală, și în condiții de protejare a stabilității financiare. 

 

BNR monitorizează atent evoluțiile mediului intern și internațional și este pregătită 

să utilizeze instrumentele de care dispune în vederea îndeplinirii obiectivului 

fundamental privind stabilitatea prețurilor pe termen mediu. 

 

Noul Raport trimestrial asupra inflației va fi publicat în data de 14 mai 2021, la ora 

12:00. Minuta deliberărilor privind adoptarea deciziei de politică monetară în 

cadrul ședinței de astăzi va fi publicată pe website-ul BNR în data de 24 mai 2021, 

la ora 15:00. 
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Conform calendarului, următoarea ședință a CA al BNR dedicată politicii monetare 

va avea loc în data de 7 iulie 2021. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Productia industriala a crescut in primele trei luni cu 2,9%, ca serie bruta, 

fata de perioada similara a anului trecut RAPORT INS 

Productia industriala a crescut in luna martie fata de luna precedenta cu 13% ca 

serie bruta si cu 0,7% ca serie ajustata in functie de numarul de zile lucratoare si de 

sezonalitate. Fata de aceeasi luna a anului trecut, productia industriala a fost mai 

mare atat ca serie bruta cu 13,4%, cat si ca serie ajustata in functie de numarul de 

zile lucratoare si de sezonalitate cu 13,1%. 

 

In perioada ianuarie-martie 2021, comparativ cu perioada similara din 2020, 

productia industriala a crescut cu 2,9% ca serie bruta si cu 3,3% serie ajustata in 

functie de numarul de zile lucratoare si de sezonalitate, arata datele publicate 

miercuri de Institutul National de Statistica (INS). 

 

"In luna martie 2021, productia industriala (serie bruta) a crescut fata de luna 

precedenta cu 13% datorita cresterii inregistrate de cele trei sectoare industriale: 

industria prelucratoare si industria extractiva (+14,3% fiecare) si productia si 

furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa calda si aer conditionat 

(+5,9%). 

 

Productia industriala, serie ajustata in functie de numarul de zile lucratoare si de 

sezonalitate, a fost mai mare cu 0,7% fata de luna precedenta. Productia si 

furnizarea de energie electrica si termica,gaze, apa calda si aer conditionat si 

industria extractiva au crescut cu 4,1%, respectiv cu 2,6%, in timp ce industria 

prelucratoare a scazut cu 0,6%", arata datele INS. 

 

Fata de luna corespunzatoare din anul precedent, productia industriala (serie bruta) 

a crescut cu 13,4%, ca efect al cresterilor inregistrate de productia si furnizarea de 

energie electrica si termica, gaze, apa calda si aer conditionat si industria 

prelucratoare (+14,6% fiecare). 
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Industria extractiva a scazut cu 7,7%. Productia industriala, serie ajustata in functie 

de numarul de zile lucratoare si de sezonalitate, a fost mai mare cu 13,1%, ca efect 

al cresterilor industriei prelucratoare (+13,6%) si productiei si furnizarii de energie 

electrica si termica, gaze, apa calda si aer conditionat (+12,4%). Industria 

extractiva a scazut cu 8,2%. 

In perioada ianuarie-martie 2021, comparativ cu perioada simialra din 2020, 

productia industriala (serie bruta) a crescut cu 2,9%, datorita cresterilor inregistrate 

de productia si furnizarea de energie electrica si termica, gaze, apa calda si aer 

conditionat (+9,2%) si industria prelucratoare (+2,7%). 

 

Industria extractiva a scazut cu 12,1%. Productia industriala, serie ajustata in 

functie de numarul de zile lucratoare si de sezonalitate, in primele trei luni din 

acest an, comparativ cu perioada similara din 2020, a fost mai mare cu 3,3%, ca 

efect al cresterilor inregistrate in productia si furnizarea de energie electrica si 

termica, gaze, apa calda si aer conditionat (+9%) si industria prelucratoare 

(+2,9%). 

 

Industria extractiva a scazut cu 13%. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Modificări importante în programul Rabla pentru electrocasnice 2021 care 

începe mâine. Ce valori vor avea voucherele pentru achiziţionarea de 

echipamente electrice şi electronice de uz casnic 

Cei care vor să-şi schimbe frigiderul, maşina de spălat, laptopul, tableta sau 

electrocasnicele vechi pot primi, începând de mâine - 14 mai 2021, vouchere prin 

Rabla pentru electrocasnice 2021. 

Programul Rabla pentru electrocasnice 2021 se desfăşoară în baza Ordinului nr. 

786/2021 pentru modificarea şi completarea Ghidului de finanţare a Programului 

naţional de înlocuire a echipamentelor electrice şi electronice uzate cu unele mai 

performante din punct de vedere energetic, aprobat prin Ordinul ministrului 

mediului, apelor şi pădurilor nr. 2.089/2020 publicat în  Monitorul Oficial nr. 488 

din data de 11 mai 2021. 
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Finanţarea se acordă sub formă de vouchere, pentru achiziţionarea de echipamente 

electrice şi electronice de uz casnic, denumite în continuare echipamente, după 

cum urmează: 

a) 400 de lei pentru maşini de spălat rufe, inclusiv cu uscător având cel puţin noua 

clasa energetică C; 

b) 400 de lei pentru maşini de spălat vase având cel puţin noua clasă energetică D; 

c) 400 de lei pentru aparate de aer condiţionat, inclusiv aparate de aer condiţionat 

portabile, cu eficienţă energetică la răcire cel puţin A++; 

d) 400 de lei pentru categoria frigidere/combine frigorifice/lăzi 

frigorifice/congelatoare având cel puţin noua clasă energetică E; 

e) 400 de lei pentru televizoare având cel puţin noua clasă energetică E; 

f) 400 de lei pentru uscătoare de rufe cu eficienţă energetică cel puţin A++; 

g) 200 de lei pentru aspiratoare cu un consum de energie mai mic de 43 kWh/an; 

h) 500 de lei pentru laptopuri; 

i) 300 de lei pentru tablete.” 

În anul acest o modificarea adusă este creşterea sumei cu 100 de lei pentru 

maşinile de spălat rufe de la 300 la 400 de lei şi care de acum pot avea şi uscător, 

în trecut acordându-se voucher doar pentru maşinile de spălat clasice şi nu şi 

pentru cele care aveau uscător. 

„Programul are, anul acesta, un buget de 75 de milioane de lei, cel mai mare din 

istoria sa. Estimăm că vom avea, în total, peste 200.000 de beneficiari”, a spus 

ministrul Barna Tánczos. 

Cei care doresc să beneficieze de acest program, trebuie să intre în platforma de pe 

site-ul Administraţiei Fondului pentru Mediu şi să îşi genereze contul de utilizator. 

Programul are trei etape: 

Etapa 1: 21 mai – 04 iunie, pentru maşini de spălat rufe, maşini de spălat vase şi 

aparatele frigorifice 

Etapa 2: între 04 şi 18 iunie, pentru televizoare, laptopuri şi tablete 
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Etapa 3: 18 iunie – 02 iulie, pentru aparate de aer condiţionat, uscătoare de rufe şi 

aspiratoare. 

Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor a lansat în dezbatere un proiect de ordin 

ce prevede 

De asemenea, conform ultimelor reglementări europene în domeniu, au fost 

introduse noi etichetări energetice pentru anumite categorii de echipamente 

electronice şi electrocasnice (frigidere/congelatoare, maşini de spălat 

vase/rufe/uscătoare de rufe, televizoare), iar producătorii şi comercianţii sunt 

obligaţi să stabilească noile clase energetice, ce variază de la A la G, pentru 

produsele proprii, precum şi să le afişeze la raft, sau în magazinele on-line,  

începând cu 1 martie 2021. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Raport Eurofound: Aproape 40% dintre angajaţii români spun că numărul 

de ore lucrate a scăzut în prima jumătate a anului 2020 

În primele şase luni ale anului 2020, numărul de locuri de muncă în UE a scăzut cu 

5,7 milioane. 

Dintre aceştia, 20% spun că numărul de ore lucrate a scăzut semnificativ în această 

perioadă 

La nivelul ţărilor membre UE, 37% dintre angajaţi spun că lucrat mai puţine ore 

decât de obicei. 

Aproape 40% dintre angajaţii români spun că numărul de ore lucrate a scăzut în 

prima jumătate a anului trecut. Dintre aceştia, circa 20% spun că numărul de ore 

lucrate a scăzut semnificativ în această perioadă, conform datelor de la Eurofound -

  Fundaţia Europeană pentru Îmbunătăţirea Condiţiilor de Muncă şi Viaţă. 

La nivelul ţărilor membre UE, 37% dintre angajaţi spun că lucrat mai puţine ore 

decât de obicei.  Cele mai mari valori ale acestui indicator au fost înregistrate în 

Cipru (mai mult de 45% dintre angajaţi), Malta (circa 45%), Grecia (45%) şi Italia 

(mai puţin de 45%).  
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La polul opus, cei mai puţini angajaţi care au spus că le-a scăzut numărul orele 

lucrate în prima jumătate a anului trecut au fost în Danemarca (sub 25%),  Suedia 

(circa 25%) şi Olanda (peste 25%). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 România, la coada clasamentului după rata de ocupare a tinerilor absolvenţi 

În 2020, rata de ocupare a absolvenţilor români cu vârste cuprinse între 15 şi 34 de 

ani a fost de 68,8% ♦ Singurele patru ţări membre ale UE care au înregistrat o rată 

de ocupare mai mică decât a României au fost Franţa, Spania, Italia şi Grecia. 

În 2020, rata de ocupare a absolvenţilor români cu vârste cuprinse între 15 şi 34 de 

ani a fost de 68,8%, conform datelor de la Eurostat, oficiul european de statistică. 

Singurele patru ţări membre ale Uniunii Europene care au înregistrat o rată de 

ocupare mai mică decât a României au fost Franţa (66,5%), Spania (59,5%), Italia 

(51,6%) şi Grecia (50,2%). 

Rata de ocupare a absolvenţilor cu vârste cuprinse între 15 şi 34 de ani care şi-au 

finalizat educaţia sau formarea cu un an şi trei ani înainte de efectuarea sondajului 

Eurostat a fost de 73,4% în Uniunea Europeană anul 2020, în scădere cu 2,3 puncte 

procentuale faţă de cea înregistrată în anul 2019. Cea mai mare valoare a ratei de 

ocupare printre tinerii absolvenţi din ţările membre ale UE a fost înregistrată în 

Germania (87,2%), urmată de Olanda (86,5%), Malta (85,5%) şi Austria (84,3%). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 În 2023 putem să ne îndeplinim scopul de a fi membru-gazdă în ELI-ERIC. 

Interviu cu Nicolae Mărginean, actualul director al Institutului de Fizică 

Nucleară 

Pe 5 mai, Comisia Europeană a aprobat înființarea Consorțiului European de 

Infrastructură de Cercetare ELI (ELI ERIC), fără România. Era un eșec anunțat. 

Practic ușile ne-au fost închise din 2019. Cauza principală a fost ”rezoluționarea” 

contractului pentru sursa gamma cu asocierea EuroGammaS.  
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Partenerii europeni au considerat ca proiectul din România are întârzieri prea mari. 

Există șanse de a recupera terenul pierdut? Nicolae Mărginean, actualul director 

al Institutului National pentru Fizica si Inginerie Nucleara – Horia Hulubei, 

explică situația actuală și modalitățile de rezolvare. 

Care au fost motivele și cauzele pentru care România nu a fost primită in ERIC 

în mai 2021? România a fost lăsată complet pe dinafară, nici măcar statut de 

observator nu a primit. 

Principala cauză, din ceea ce știu eu, este neînțelegerea, care a ajuns în justiție, cu 

asocierea EuroGammaS. Această asociere câștigase un contract comercial pentru 

construcția și livrarea unui sistem de fascicul gamma de înaltă rezoluție. În 2018, 

acest contract, după multe tevaturi, a fost rezoluționat unilateral de partea română. 

Rezoluționarea e un termen juridic apropiat de reziliere, dar are un înțeles ceva mai 

particular. Faptul că am ajuns în justiție cu institute de cercetare majore din Europa 

nu ne-a ajutat în niciun fel. Bineînțeles că faptul acesta a fost interpretat de ceilalți 

membri ai actualului ERIC ca fiind o sursă de întârziere pentru proiect și au decis 

să continue aplicația fără să mai aștepte după România. De aceea n-am fost incluși 

în aplicație. Nefiind incluși în aplicație, la aprobare evident că nici acolo nu eram 

și asta e situația în momentul de față. O problemă dificilă din punct de vedere, să 

zicem, politic, politică a științei sau politic propriu zis, care e în curs de rezolvare. 

Trebuie s-o rezolvăm și lucrăm să rezolvăm această problemă. 

Sursa Gamma a fost singura problemă pe care am avut-o? 

Nu știu dacă a fost singura problemă pe care am avut-o, dar a fost în mod sigur o 

problemă foarte importantă. A mai fost, probabil, și interacțiunea cu ceilalți 

membri ai ELI-DC, eu n-am fost de față să văd lucrurile astea, la acel moment nu 

participam la discuțiile cu pricina. 

Ne-am obișnuit ca în România să se întâmple tot felul de lucruri reprobabile, la 

scară mai mare sau mai mică, dar nimeni nu plătește pentru ele. Vina se 

evaporă, se disipează. Totuși există niște vinovați pentru această situație cu 

laserul? Vina nu e ceva ce pluteste așa, în aer, ca un balon. 
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Ce pot să vă spun e cine avea putere de decizie în acel moment și a luat deciziile de 

care suntem afectați în prezent. La acea dată, directorul institutului nostru, 

directorul de proiect ELI-NP și înalt reprezentant al României pentru ELI era 

academicianul Zamfir. 

Au apărut elemente noi în aceste luni, de la plecarea domnului Zamfir, în 

negocierile cu ERIC? 

Foarte multe, pentru că am reluat discuțiile, începând cu septembrie 2020. Am 

găsit în ELI-DC și în ceilalți parteneri dorință de dialog, dorință de soluționare și 

de a continua pentru atingerea unui țel care, suntem de acord, că este țelul comun 

de a avea ERIC în final cu toți trei pilonii înăuntru. Am făcut progrese, recâștigăm 

bunele relații și vom recupera și formal situația. La nivel științific cred că deja 

suntem într-un stadiu foarte avansat. 

Dați-mi detalii. Ce înseamnă la nivel științific? 

Aici trebuie separate lucrurile. ERIC-ul presupune o guvernanță comună. La nivel 

științific înseamnă să asigurăm funcționarea facilităților, fiecare pe a lui, și să 

colaborăm pe probleme care sunt comune. Lucrul ăsta se poate întâmpla, se 

întâmplă. Nu avem limitări pe partea științifică să interacționăm cu ceilalți doi 

piloni. Avem sprijin din partea ELI-DC în acest moment, sau a ERIC-ului în viitor. 

În plus, suntem parte într-un proiect european gândit să facă trecerea de la faza de 

construcție la faza de operare pentru toți trei pilonii, astfel încât să fie definite și 

agreate politicile și regulile de funcționare ale viitorului ERIC. România, IFIN-ul e 

parte în acest proiect care se numește IMPULSE, avem o colaborare foarte bună cu 

ceilalți membri și suntem în aceeași barcă. 

Și pe plan politic? 

Am înțeles că vor urma contacte la nivel de ministru, poate au existat și anterior, 

aici cred că altcineva poate să vă răspundă. În ce ne privește pe noi, trebuie să 

asigurăm partea științifică, partea tehnică și ne facem datoria și o asigurăm cu bine. 

Dar puteți să ne spuneți câteva detalii despre cum au decurs negocierile cu 

ceilalți membri ai ERIC? 
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Au fost câteva întâlniri, n-aș putea spune că au fost rele. Bineînțeles, fiecare parte 

și-a susținut punctul de vedere. Cu o aplicație deja depusă la Comisia Europeană 

era cam târziu pentru România să încerce modificarea acesteia și apoi redepunerea, 

dar avem toate perspectivele să intrăm ca observator fondator după înființarea 

ERIC-ului, după ce va apărea în Jurnalul Oficial al Uniunii Europene și până în 

2023, când e de fapt finalul oficial al proiectului de investiție ELI-NP, să atingem 

scopul inițial de a fi membru-gazdă al unei facilități ELI în ERIC-ul care tocmai s-

a constituit. 

Am văzut declarația domnului Costoiu, fost ministru al cercetării, potrivit 

căruia,  citez „România a pierdut definitiv statutul de membru fondator al lui 

Extreme Light Infrastrutcure Delivery Consortium – European Research 

Infrastructure Consortium”. Ați putea comenta această afirmație? 

Aș porni cu precizarea că e un amestec de termeni.  Extreme Light Infrastructure 

Delivery Consortium este o asociație care s-a creat, dacă mi-aduc bine aminte, în 

2012. România este membru fondator al acestei asociații de atunci. Această 

asociație își va înceta funcționarea odată cu intrarea în funcțiune a ERIC-ului, 

adică a European Research Infrastructure Consortium. Într-adevăr, nu suntem 

membru-fondator al ERIC-ului, al celei de-a doua, dar suntem membru-fondator al 

primeia. Vom fi, în curând, sper, observator-fondator al ERIC-ului și apoi vom 

accede la statutul de membru-gazdă, asta este noțiunea precizată în statutul ERIC-

ului. 

A apărut zilele trecute un interviu în Republica.ro cu directorul ELI-DC, în care 

acesta lăsa cumva ușile deschise pentru o viitoare colaborare în ERIC. 

Da, e vorba de domnul Allen Weeks, directorul ELI-DC în acest moment, și va 

continua în ELI-ERIC. Colaborăm foarte strâns cu ELI-DC și, implicit, și cu 

dumnealui. Am citit acel interviu, este foarte bine documentat și afirmațiile sunt, 

într-adevăr, corecte. România are ușă deschisă pentru intrarea în ELI-ERIC, la 

momentul oportun, evident, și a contat foarte mult restabilirea bunelor relații, pe 

care le-am pus în practică începând cu septembrie 2020. 

Să vedem cum stăm cu rezolvarea problemei cu sursa gamma. Ce dezvoltări au 

avut loc în litigiul cu consorțiul EuroGammaS? 

https://republica.ro/de-ce-a-ramas-laserul-de-la-magurele-in-afara-eli-eric-directorul-general-al-eli-dc-allen-weeks-nu-a-fost
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Aici trebuie să fac niște precizări. Proiectul nostru, ELI-NP, proiectul de investiții, 

are două componente: laseri de mare putere, care sunt în momentul de față instalați 

și funcționali și o sursă de radiație gamma, bazată pe retroîmprăștierea fotonilor pe 

electroni rapizi. Inițial contractul pentru construcția și instalarea sursei gamma a 

fost câștigat de această asociere numită EuroGammaS. Au apărut necazurile, 

contractul a fost rezoluționat, în momentul de față există un alt contract, cu o firmă 

americană Lyncean Technologies și construcția celei de-a doua versiuni de sursă 

gamma pentru proiectul ELI-NP este în curs. Am rămas cu problema litigiilor cu 

asocierea EuroGammaS, litigii care au ajuns în justiție și tot începând cu toamna 

anului trecut am demarat discuții cu această asociere pentru a găsi o soluție care să 

fie în avantajul ambelor părți și să închidă toate litigiile care au ajuns în justiție. 

Am identificat împreună o soluție tehnică cu valoare științifică, pe care 

intenționăm s-o punem în practică, și anume să folosim echipamentele deja livrate, 

și subiect de litigiu în justiție, pentru construcția unei noi infrastructuri de cercetare 

în IFIN-HH, de fizică nucleară, care să producă fascicule radioactive. E o idee 

inovativă, e complementară cu alte idei de fizică nucleară în Europa, cu valoare 

științifică foarte ridicată. Construcția acestei infrastructuri de fascicule radioactive 

presupune o finanțare care nu e atât de mare ca aceea a proiectului ELI-NP, ci e 

gestionabilă, e fezabilă. Având acest obiectiv, în momentul de față, temporizăm 

acțiunile în instanță, astfel încât să putem ajunge la soluționarea amiabilă a tuturor 

proceselor, să obținem o finanțare pentru noua investiție și să aducem în România 

prima infrastructură de producere a fasciculelor radioactive. Eu cred că am 

identificat o soluție care ne pune în avantaj pe toți cei implicați în această situație 

neplăcută în care am ajuns. 

Practic, o sa fie atunci două surse Gamma? 

Nu vor fi două surse gamma, va fi una singură – cea construită de Lyncean 

Technologies. Echipamentele livrate de EurogammaS sunt în marea majoritate 

componentele unui accelerator de electroni și se potrivesc foarte bine pentru un alt 

tip de utilizare, la producerea de fascicule radioactive. Infrastructura de producere 

a fasciculelor radioactive pe care o avem în vedere în IFIN-HH în colaborare cu 

EurogammaS este cu totul alceva decât sursa gamma, va furniza ioni grei instabili 

pentru studii de fizică nucleară și potențiale aplicații în medicină. 
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Din ce bani va fi platită sursa Vega, produsă de americani? 

Pentru sursa gamma contractată cu Asocierea EurogammaS erau prevăzute 

aproximativ 67 milioane de euro. După rezoluțiunea contractului au rămas 

necheltuite aproximativ 30 de milioane, care împreună cu penalitățile încasate de la 

EurogammaS au fost folosite pentru achiziționarea sursei VEGA. Pe de altă parte, 

faptul că echipamentele livrate de EurogammaS sunt deja produse și plătite face 

mult mai ieftină construcția unei infrastructuri de producere a fasciculelor 

radioactive în România și vrem să ne folosim de acest avantaj. 

Când o să fie funcțional ansamblul acesta al laserului? 

Laserii de mare putere sunt funcționali și acum. 

Și ce cercetare se face pe această structură? 

E vorba de cercetări, cumva, de frontieră, pentru că modul de a folosi în cercetare 

laserii de mare putere e în continuare în dezvoltare. E vorba de procese de 

accelerare, am reușit deja accelerarea de electroni, se încearcă accelerare de ioni 

grei, se încearcă producere coerentă de raze X, lucruri care sunt de interes științific 

și, într-un fel, ne permit să învățăm cum să folosim în continuare aceste aparate 

extrem de avansate pe plan mondial în acest moment. Sunt lucrurile pe care le fac 

și alții care au laser de mare putere. Avem avantajul puterii de 10 peta-wați care 

poate fi atinsă și s-a demonstrat că poate fi atinsă la ELI-NP. Avem oarecum un 

primat pentru o anumită perioadă de timp pe care va trebui să-l folosim inteligent, 

adică să facem cât mai multe experimente cu putință câtă vreme suntem cu aparatul 

cel mai bun. Evident, tehnica și știința evoluează și n-o să putem menține la infinit 

acest statut, să punem în valoare avantajul când îl avem. 

Și cum va fi finalizat proiectul ELI de acum înainte? Care sunt costurile 

estimate de operare și mentenanță? Există vreo problemă cu acele costuri de 

mentenanță… 

Haideți să le luăm pe rând. Costurile de operare și mentenanță a ELI-NP, în 

momentul de față, sunt 20 de milioane de euro pe an. Sunt lucruri cunoscute, au 

fost spuse și trimise rapoarte către minister de multă vreme, iar după instalarea 

sursei gamma costurile se vor ridica la 28 de milioane de euro pe an.  
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În momentul de față, ELI-NP este inclus în lista Instalațiilor și Obiectivelor 

Speciale de Interes Național pentru cercetare, așa numita lista IOSIN, și finanțarea 

pentru mentenanță și operare se face prin această linie de finanțare. Ce pot să spun 

e că un lucru similar se întâmplă și în Cehia și Ungaria, pentru că în perioada care 

face trecerea de la faza de construcție la faza de operare regim, costurile de 

mentenanță și operare sunt asigurate de țara gazdă. Deci România trebuie să-și 

asigure costurile indiferent că e membră sau nu în ERIC. Partea nu tocmai grozavă 

este că alocările financiare de până acum nu ne prea permit să acoperim aceste 

costuri. Am semnalat acest lucru ministrului Teleman și avem asigurări că vom 

primi finanțarea la nivel corespunzător, astfel încât să putem asigura operarea și 

mentenanța laserilor de la ELI-NP fără probleme în acest an. 

În ceea ce privește firma Thales, înțeleg că sunteți la zi cu plata… 

N-avem datorii la Thales. 

A fost o destul de mare dezbatere despre faptul că memorandumul către ELI 

Delivery a fost trimis foarte târziu, practic în ultima clipă, când nu mai avea cine 

să-l citească. Cum s-a ajuns la această situație, știind ce probleme au avut în 

trecut? 

Memorandumul, ca să fie aprobat de Guvern, trebuia propus de Ministerul – la 

acea data – Educației și Cercetării. Și au fost discuții privind ce e oportun sau nu 

pentru România, cert este că echipa coordonată de dl. Ciuparu a venit târziu cu o 

versiune care să fie promovată într-o ședință de guvern. O afacere practic din 

Ministerul de atunci al Educației și Cercetării sau Ministerul Cercetării pentru că s-

a ajuns la începutul lui februarie, lucrurile sunt destul de neclare, care minister era 

în acțiune în momentul acela. Da, era echipa coordonată de domnul Ciuparu care a 

venit târziu cu un text care să poată fi băgat în ședință de guvern. 

Știu că a existat un fel de control al Ministerului Educației privind activitatea de 

la ELI-NP. Există un raport al acestui control? Ce nereguli au fost constatate? 

A fost un control la IFIN-HH, adică la tot institutul, nu neapărat specific pentru 

ELI-NP.  
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O echipă de control din partea Ministerului Educației și Cercetării, au făcut un 

raport, au punctat acolo neregulile pivind contractul, statutul fostului director, care 

n-avea – conform legii – acordul Consiliului științific, ar fi trebuit să se 

pensioneze, sunt mai multe concluzii în acel raport. Nu privește niciuna vreo 

neregulă la ELI-NP. 

Oricum, ar trebui reținută ideea generală că am găsit o situație dificilă, în a doua 

jumătate a anului trecut, am făcut progrese foarte mari, poate nu atât de mult făcute 

publice în presă, dar am făcut aceste progrese și rezultatele se vor vedea în curând. 

Se văd deja la noi în institut, se vede percepția pe care o au partenerii europeni 

despre noi și probabil veți avea vești bune în curând și pentru articole de presă. (a 

consemnat Lucian Popescu) 

(Sursa: contributors.ro) 

 

 Consiliul Naţional al IMM-urilor organizează joi o videoconferinţă despre 

PNRR 

Consiliul Naţional al IMM-urilor din România (CNIPMMR) organizează, joi, 

evenimentul online "vorbIMM despre PNRR". 

 

Potrivit organizatorilor, la eveniment sunt aşteptaţi să participe Florin Jianu, 

preşedinte CNIPMMR, Dumitru Nancu, director general Fondul Naţional de 

Garantare a Creditelor pentru IMM-uri (FNGCIMM), europarlamentarii Victor 

Negrescu, Corina Creţu, Rareş Bogdan şi Dragoş Pîslaru, preşedintele BNS, 

Dumitru Costin, Sergiu Manea, CEO BCR, Manuel Fernandez, CEO Sodexo, 

Tiberiu Moisă, director general adjunct IMM şi MidCorporate BT. 

 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă (PNRR) poate ajuta echilibrarea 

bugetului public către un deficit în jur de 3% din PIB în 2024, prin susţinerea 

cererii şi ofertei interne, potrivit raportului de analiză a convergenţei "România - 

Zona Euro, Monitor", publicat pe site-ul Băncii Naţionale a României la începutul 

lunii mai.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Iohannis, discuție cu președintele Ucrainei despre Rusia, vaccinurile donate 

de România și minoritatea română 

Președintele Klaus Iohannis, a discutat telefonic miercuri cu președintele Ucrainei, 

Volodâmâr Zelenski, la cererea acestuia, potrivit unui comunicat al Administrației 

Prezidențiale. Cei doi șefi de stat au vorbit despre situația de securitate din 

regiunea Mării Negre, iar Iohannis a transmis că România sprijină ferm 

suveranitatea Ucrainei și integritatea sa teritorială 

Președintele Iohannis i-a mai spus omologului său că declarațiile comune ale 

reuniunilor găzduite recent de România – Summitul Formatului București 9 și 

reuniunea trilaterală la nivelul miniștrilor de externe România – Polonia – Turcia, 

la care a participat inclusiv ministrul ucrainean de externe, reflectă susținerea față 

de Ucraina. 

Iohannis a mai spus, potrivit comunicatului citat, că România e preocupată de 

”deteriorarea recentă a securității în Vecinătatea Estică și în Marea Neagră, în 

apropierea frontierei estice a Ucrainei și în Peninsula Crimeea, anexată ilegal de 

Federația Rusă, apreciind poziția Președintelui Ucrainei de natură să conducă la 

reducerea tensiunilor”. 

Cei doi oficiali au discutat, la inițiativa lui Iohannis, despre drepturile minorității 

române din Ucraina, mai cu seamă despre dreptul la educație în limba română. El a 

cerut încheierea rapidă a Protocolului de cooperare bilaterală în domeniul educației 

dintre România și Ucraina și reluarea lucrărilor Comisiei interguvernamentale 

mixte privind protecția drepturilor persoanelor aparținând minorităților naționale. 

În plus, Iohannis i-a transmis lui Zelenski că România va dona Ucrainei vaccinuri 

anti-Covid, echipamente medicale și dezinfectanți.  

(Sursa: G4Media.ro) 
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 Ministrul Aurescu şi omologul elen găzduiesc reuniunea informală a 

miniştrilor UE cu invitaţi din Albania şi Macedonia de Nord 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, co-prezidează, joi, împreună cu 

omologul grec, Nikos Dendias, videoconferinţa informală a miniştrilor de Externe 

din statele membre ale Uniunii Europene, avându-i ca invitaţi pe miniştrii omologi 

din Republica Albania, Olta Xhacka, respectiv din Republica Macedonia de Nord, 

Bujar Osmani. 

 

La reuniune participă şi reprezentanţi ai instituţiilor europene: Oliver Varhelyi, 

comisarul european pentru Vecinătate şi extindere, şi Miroslav Lajcak, 

reprezentantul special al UE pentru Dialogul Belgrad-Priştina şi alte aspecte 

regionale din Balcanii de Vest, arată un comunicat MAE transmis AGERPRES. 

 

Reuniunea este organizată ca follow-up al recentei reuniuni a Consiliului Afaceri 

Externe (10 mai 2021, Bruxelles), care a avut pe agendă o discuţie strategică 

privind regiunea Balcanilor de Vest, la solicitarea României şi a altor state 

membre, precizează sursa citată. 

 

Dialogul ministerial iniţiat şi găzduit de miniştrii Aurescu şi Dendias "va prilejui 

un schimb de opinii privind stadiul reformelor întreprinse de cele două state 

candidate, obiectivele şi aşteptările acestora în perioada următoare, precum şi 

perspectivele deschiderii negocierilor de aderare la UE". Totodată, această 

iniţiativă se înscrie în dinamica intensă a contactelor României cu reprezentanţii 

celor două ţări, vizând susţinerea parcursului european al acestora. 

 

În cadrul reuniunii, ministrul Bogdan Aurescu va evidenţia valenţa strategică a 

regiunii Balcanilor de Vest pentru UE şi va arăta că "procesul de extindere trebuie 

să rămână o prioritate majoră a Uniunii, având în vedere forţa transformatoare a 

acestei politici europene".  

(Sursa: Agerpres) 
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 Grup de lucru la nivelul MAE pentru monitorizarea permanentă şi 

evaluarea situaţiei din Israel / Până în prezent, misiunile diplomatice de la Tel 

Aviv şi Ramallah nu au primit nicio solicitare de asistenţă consulară din 

partea cetăţenilor români 

Ministerul Afacerilor Externe (MAE) informează că din dispoziţia ministrului 

Bogdan Aurescu a fost constituit, la nivelul instituţiei, un Task Force care s-a 

întrunit de urgenţă pentru „monitorizarea permanentă şi evaluarea situaţiei din 

Israel”, precum şi identificarea principalelor direcţii de acţiune menite să sprijine 

cetăţenii români şi membrii de familie ai acestora care se află în zona afectată de 

conflict. 

Într-un comunicat remis miercuri Agerpres, MAE arată că urmăreşte îndeaproape 

evoluţia situaţiei din Israel şi condamnă cu fermitate tirurile de rachetă lansate din 

Fâşia Gaza, care vizează zone civile locuite din Israel. 

Sursa citată precizează că, până la acest moment, misiunile diplomatice ale 

României la Tel Aviv şi Ramallah nu au primit nicio solicitare de asistenţă 

consulară din partea cetăţenilor români. 

„Ministerul Afacerilor Externe păstrează evoluţiile din teren în atenţia sa prioritară 

şi este pregătit să acorde asistenţă consulară în caz de necesitate. Totodată, MAE 

recomandă cetăţenilor români din regiune să manifeste atenţie şi vigilenţă sporite, 

precum şi precauţie, cu evitarea zonelor declarate în stare de urgenţă”, conform 

comunicatului. 

Totodată, MAE regretă profund toate pierderile de vieţi înregistrate în ultimele zile 

în rândul populaţiei civile, subliniind că acestea trebuind evitate cu orice preţ. 

„Aceste evoluţii au potenţialul de a deteriora grav situaţia de securitate din regiune, 

fiind necesară evitarea unei escaladări suplimentare a tensiunilor. Realizarea unei 

păci durabile în regiune rămâne un obiectiv esenţial. În acest sens, România 

aminteşte ataşamentul faţă de valorile dreptului internaţional şi reiterează 

susţinerea pentru implementarea soluţiei celor două state, Israel şi Palestina, care 

să coexiste în pace şi securitate ca singura opţiune viabilă de natură să răspundă 

aspiraţiilor legitime ale părţilor”, se spune în comunicat. 
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MAE aminteşte că cetăţenii români pot solicita asistenţă consulară la numărul de 

telefon al Oficiului de Reprezentare al României la Ramallah: +970-(0) 59 201 

3761, precum şi la numerele de telefon ale Ambasadei României la Tel Aviv: +972 

3 529 0613; +972 3 5244644; +972 3 5242482, apelurile fiind redirecţionate către 

Centrul de Contact şi Suport al Cetăţenilor Români din Străinătate (CCSCRS) şi 

preluate de către operatorii Call Center în regim de permanenţă. 

De asemenea, cetăţenii români care se confruntă cu o situaţie dificilă, specială, cu 

un caracter de urgenţă, au la dispoziţie şi telefonul de urgenţă al Ambasadei 

României la Tel Aviv: +972 54 5643279. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Un nou pas al UE spre ”înverzirea” în pas forțat a industriei, dar România 

și alte state membre cer stabilirea unor ținte care să nu le distrugă economiile 

Comisia Europeană a adoptat miercuri Planul de acțiune al UE „Către reducerea la 

zero a poluării aerului, apei și solului”, o politică esențială din cadrul Pactului 

verde european (Green Deal). Miza economică a planului este uriașă, pentru că 

promovează schimbări structurale în sectoarele industrial și agricol din statele 

membre, pentru a le face mai puțin poluante. 

În cazul României și al altor state cu infrastructuri vechi, miza e cu atât mai mare, 

pentru că necesarul de investiții în industrie pentru atingerea țintelor climatice este 

atât de mare, încât ar putea duce la o creștere nesustenabilă a costurilor de 

producție și pierderea competitivității. 

Planul adoptat de Comisia Europeană face o legătură între toate politicile relevante 

ale UE în materie de combatere și prevenire a poluării și precedă practic adoptarea 

legislației necesare pentru scăderea poluării. 

România, alături de mai multe state membre UE, cere în mod constant Comisiei 

Europene să menţină corelaţia dintre obiectivele naţionale de reducere a emisiilor 

poluante şi nivelul lor de avuţie. Cu alte cuvinte, statele mai puțin dezvoltate să 

aibă ținte mai puțin ambițioase, astfel încât trecerea la o economie ”verde” să nu 

aibă ca rezultat falimentarea afacerilor care nu pot ține pasul cu obiectivele de 

mediu. 

https://ec.europa.eu/environment/pdf/zero-pollution-action-plan/communication_en.pdf
https://ec.europa.eu/environment/pdf/zero-pollution-action-plan/communication_en.pdf
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O variantă de lucru a documentului care urmează să fie adoptat la Consiliul 

European din 24-25 mai prevede că liderii UE vor cere ca Uniunea să menţină 

sistemul actual, în care obiectivele naţionale de reducere a emisiilor în anumite 

sectoare sunt stabilite în funcţie de Produsul Intern Brut per capita, potrivit 

Reuters, citată de Agerpres. 

Pentru a orienta UE către obiectivul pentru 2050 privind o planetă sănătoasă pentru 

oameni sănătoși, planul de acțiune al Comisiei Europene stabilește obiective-cheie 

pentru 2030 de reducere a poluării la sursă comparativ cu situația actuală: 

 îmbunătățirea calității aerului pentru a reduce cu 55 % numărul de decese 

premature cauzate de poluarea atmosferică; 

 îmbunătățirea calității apei prin reducerea deșeurilor, a deșeurilor de plastic 

din mediul marin (cu 50 %) și a microplasticelor deversate în mediul 

înconjurător (cu 30 %); 

 îmbunătățirea calității solului prin reducerea cu 50 % a pierderilor de 

nutrienți și a utilizării pesticidelor chimice; 

 reducerea cu 25 % a ecosistemelor UE în care poluarea atmosferică 

amenință biodiversitatea; 

 reducerea cu 30 % a numărului de persoane cu afecțiuni cronice cauzate de 

zgomotul produs de transport și 

 reducerea semnificativă a cantității de deșeuri generate și cu 50 % a 

deșeurilor municipale reziduale. 

Planul prezintă o serie de inițiative și acțiuni cu impact economic major: 

 alinierea în mai mare măsură a standardelor de calitate a aerului la cele 

mai recente recomandări ale Organizației Mondiale a Sănătății; 

 revizuirea standardelor de calitate a apei, inclusiv a apei din râurile și 

mările din UE; 

 reducerea poluării solului și intensificarea procesului de regenerare a 

solului; 
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 revizuirea majorității actelor legislative ale UE în materie de 

deșeuri pentru a le adapta la principiile economiei curate și circulare; 

 susținerea ambiției de reducere la zero a poluării cauzate de producție și 

consum; 

 prezentarea unui tablou de bord al performanței ecologice a regiunilor UE 

pentru a promova ambiția de reducere la zero a poluării în toate 

regiunile; 

 reducerea inegalităților în materie de sănătate cauzate de ponderea 

disproporționată a efectelor nocive asupra sănătății suportate în prezent de 

persoanele cele mai vulnerabile; 

 reducerea amprentei de poluare externă a UE prin restricționarea 

exportului de produse și deșeuri care au efecte nocive și toxice în țările terțe; 

 lansarea laboratoarelor vii pentru soluții digitale ecologice și soluții 

inteligente de reducere la zero a poluării; 

 consolidarea centrelor de cunoaștere ale UE pentru reducerea la zero a 

poluării și reunirea părților interesate în cadrul Platformei părților interesate 

privind reducerea la zero a poluării; 

 consolidarea asigurării respectării măsurilor de reducere la zero a 

poluării împreună cu autoritățile de mediu și alte autorități de aplicare a 

legii. 

Pe baza acestui plan va fi realizată legislația care va stabili țintele statelor membre, 

cu impactul aferent asupra economiilor naționale. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 Trenul Connecting Europe Express, care va trece prin 26 de tari si 70 de 

orase, va opri si in cateva statii din Romania 

Trenul Connecting Europe Express, care va trece prin 26 de tari si 70 de orase, va 

opri si in cateva statii din Romania.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 mai 2021 43 

 

Traseul va lega simbolic presedintiile portugheze, slovene si franceze ale 

Consiliului UE, ca parte a Anului European al Caii Ferate 2021. 

Comisia Europeana a anuntat ruta si calendarul Connecting Europe Express, un 

tren care isi incepe calatoria pe 2 septembrie la Lisabona si se va opri in mai mult 

de 70 de orase din 26 de tari, potrivit unui comunicat al Comisei, citat 

de bizbrasov.ro. 

 

Trenul isi va incheia calatoria in Paris, pe 7 octombrie, dupa 36 de zile. 

 

Comisia Europeana sustine ca trenul va demonstra "puterea cailor ferate de a 

conecta oamenii si intreprinderile si importanta politicii de infrastructura a UE" 

pentru ca acest lucru sa fie posibil. 

 

In Bucuresti, trenul va ajunge pe 18 septembrie, venind de la Ruse (Bulgaria), si va 

strabate tara oprind in Brasov - Sibiu - Oradea - Arad. 

Pe 19 septembrie, va ajunge la Budapesta si, de acolo, in aceeasi zi, la Varsovia. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Strategia UE pentru Balcani pierde sprijin în regiune, atrage atenţia un 

document intern european 

Uniunea Europeană trebuie să recunoască faptul că ţările din Balcani care vor să 

adere îşi pierd încrederea în strategia prelungită de acces a Bruxellesului, 

înrăutăţită de eşecul său iniţial în a livra vaccinuri împotriva COVID-19, relevă un 

document intern al UE consultat de Reuters. 

Uniunea Europeană şi Statele Unite spun că Albania, Bosnia, Kosovo, Macedonia 

de Nord, Muntenegru şi Serbia vor deveni într-o zi state membre ale blocului 

comunitar, după războaiele etnice din anii 1990 care au dus la destrămarea 

Iugoslaviei. 

 

 

https://www.bizbrasov.ro/2021/05/11/trenul-connecting-europe-express-va-opri-si-in-gara-brasov-va-trece-prin-26-de-tari-si-70-de-orase/
https://ziare.com/economie/infrastructura/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 mai 2021 44 

 

Însă China şi Rusia, ale căror niveluri de comerţ şi de investiţii în Balcani sunt 

mult mai mici decât ale UE, câştigă o influenţă tot mai mare, luând faţa UE în 

timpul pandemiei prin faptul că au oferit mai rapid vaccinuri împotriva COVID-19, 

potrivit Reuters. 

UE trimite acum 650.000 de doze de vaccinuri produse în Occident către cele şase 

ţări din Balcani, însă numai după ce China şi Rusia au distribuit în regiune 

milioane de doze din producţia lor. 

„Trebuie să recunoaştem că, în ciuda angajamentului de neclintit faţă de integrarea 

în UE, popoarele din regiune trec printr-o dezamăgire profundă faţă de procesul de 

extindere”, se arată în acest document, datat 5 mai, redactat de oficiali ai UE şi 

trimis celor 27 de miniştri de externe din blocul comunitar. 

„Percepţia unei întârzieri în livrările din partea UE ale vaccinurilor împotriva 

COVID-19 au alimentat şi mai mult discursul deziluziei”, potrivit aceluiaşi 

document, pregătit pentru reuniunea de luni a miniştrilor de externe, care au 

discutat despre Balcani, dar nu au luat nicio decizie oficială. 

După ce ani la rând UE a neglijat regiunea, Croaţia a organizat în mai 2020 un 

summit pentru a da un nou impuls integrării Balcanilor. Macedonia de Nord şi 

Albania ar fi trebuit să lanseze negocierile de aderare la sfârşitul anului trecut. 

Însă Bulgaria refuză să permită Macedoniei de Nord să avanseze, invocând dispute 

lingvistice şi culturale. 

Franţa a întârziat procedurile în 2019 din cauza scepticismului privind eforturile 

Albaniei şi Macedoniei de Nord de democratizare şi de luptă împotriva corupţiei. 

Comisia Europeană insistă că Albania şi Macedonia de Nord trebuie să avanseze 

împreună. Totuşi, sugestia făcută în această lună – dar retrasă ulterior – de 

comisarul european pentru Extindere, Oliver Varhelyi, că numai Albania ar trebui 

să înceapă negocierile de aderare a amplificat confuzia, potrivit unor diplomaţi 

europeni. 

Miniştrii din UE nu au reuşit să deblocheze situaţia la o întâlnire pe care au avut-o 

marţi la Bruxelles. 
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Negocierile de aderare cu Serbia şi Muntenegru, cele două state considerate a fi 

cele mai avansate în procesul de accedere la UE, au încetinit de asemenea, în timp 

ce Bosnia şi Kosovo încă nu au fost desemnate oficial drept candidate la aderarea 

la UE. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 OMS este în alertă: Varianta indiană a Sars-Cov-2 se răspândește vertiginos 

în întreaga lume; a fost detectată în 44 de țări 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii (OMS) a detectat varianta care stă la originea 

exploziei numărului de cazuri de COVID-19 din India în zeci de alte ţări din 

întreaga lume, a anunţat miercuri agenţia pentru sănătate din cadrul Organizaţiei 

Naţiunilor Unite (ONU), relatează AFP, informează Agerpres. 

Varianta B.1.617, care a apărut pentru prima dată în India în octombrie, a fost 

detectată în secvenţe de genom descărcate în baza de date GISAID "provenite din 

44 de ţări din toate cele şase regiuni ale OMS", afirmă OMS, adăugând că a primit 

"notificări privind detectarea în alte cinci ţări". 

În afară de India, în Marea Britanie a fost detectat cel mai mare număr de cazuri de 

contaminare cu varianta B.1.617. 

Această variantă a fost descrisă săptămâna aceasta de OMS drept "îngrijorătoare" 

şi reprezintă unul dintre motivele - însă nu singurul - care explică explozia 

pandemiei din India şi cel mai grav focar al pandemiei din lume în prezent. 

B.1.617 s-a alăturat listei altor trei variante, cele care au apărut pentru prima dată 

în Marea Britanie, Brazilia şi Africa de Sud, care sunt considerate mai periculoase 

decât versiunea originală a coronavirusului, fie pentru că sunt mai contagioase, 

letale sau rezistente la anumite vaccinuri. 

 Citește și: RAPORT despre Wuhan făcut de Departametul de Stat al 

SUA: 'Un accident de laborator ar putea semăna cu un focar natural' 

În ceea ce priveşte varianta apărută în India, aceasta a fost adăugată pe listă 

deoarece este mai contagioasă. 

https://www.stiripesurse.ro/raport-despre-wuhan-facut-de-departametul-de-stat-al-sua-un-accident-de-laborator-ar-putea-semana_1600505.html
https://www.stiripesurse.ro/raport-despre-wuhan-facut-de-departametul-de-stat-al-sua-un-accident-de-laborator-ar-putea-semana_1600505.html
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Potrivit statisticilor oficiale, circa 4.000 de persoane mor în prezent zilnic din 

cauza COVID-19 în India, unde numărul total al deceselor asociate COVID-19 de 

la izbucnirea epidemiei este de aproape 250.000. 

(Sursa: Agerpres) 

 


